
  در شرایطی که جریان اصلاحات در بیرون از قدرت قرار 
گرفته چگونه می تواند رسالت اصلاح طلبی خود را انجام 
بدهد؟آیا اصلاح طلبان برای عبور کشور از مشکلات موجود 

برنامه ای دارند؟
همه جریان های سیاسی موجود در کشور به دلیل شرایطی که 
برای احزاب به وجود آمده نمی توانند به طور کامل برنامه های خود 
را اجرایی کنند و با موانعی مواجه هستند. نکته دیگری که در این 
زمینه وجود دارد این است که احزاب بیشتر در دوران انتخابات فعال 
هستند و پس از انتخابات فعالیت های آنها کمرنگ می شود. در زمانی 
که انتخابات نیست احزاب به جز فعالیت های درون حزبی فعالیت 

خاصی انجام نمی دهند و برای این دوران 
برنامه ریزی ندارند. اصلاح طلبان نیز از این 
قاعده مستثنا نیستند و پس از پایان دوران 
انتخابات فعالیت های حزبی خود را کمرنگ 
می کنند. از سوی دیگر در زمان انتخابات 
یک حزب نمی تواند به تنهایی در سرنوشت 
انتخابات تأثیرگذار باشد و از این قدرت 
برخوردار باشد که بتواند در مقابل جریان 
رقیب به پیروزی دست پیدا کند. به همین 
دلیل جریان اصلاحات در انتخابات اخیر تلاش 
کرده از ظرفیت های احزاب مختلف برای 
تصمیم گیری و تصمیم سازی استفاده کند 
و به صورت جبهه ای در انتخابات حضور پیدا 
کند. واقعیت این است که یک بار در انتخابات 
شورای دوم شهر تهران وزن کشی سیاسی 
بین احزاب اصلاح طلب صورت گرفته است. 
پس از پیروزی اصلاح طلبان در خرداد76 
احزاب اصلاح طلب احساس می کردند که هر 
کدام می توانند در مقابل یکدیگر عرض اندام 

کنند. رویکردی که در نهایت به شکست منجر شد و اصولگرایان موفق 
شدند اصلاح طلبان را در انتخابات شکست بدهند. هنگامی که احزاب 
اصلاح طلب تلاش می کردند در مقابل هم وزن کشی کنند این اتفاق 
به سود جریان رقیب تمام شد و به همین دلیل در انتخابات شکست 
خوردند. این وزن کشی در سال84 نیز در انتخابات ریاست جمهوری 
بین اصلاح طلبان به وجود آمد. تفاوت این وزن کشی در این بود که این 
وزن کشی به صورت فردی بود و نه حزبی. در این انتخابات هر کسی 
تلاش کرد وزن سیاسی خود را به رخ دیگری بکشد. اتفاقی که در نهایت 
به شکست اصلاح طلبان در انتخابات ریاست جمهوری و روی کار آمدن 
احمدی نژاد منجر شد. در دور دوم انتخابات ریاست جمهوری سال84 
پس از اینکه مضرات وزن کشی سیاسی برای همه آَشکار شد همه 
احزاب اصلاح طلب با هم متحد شدند که شانس پیروزی خود را بالا 

ببرند که دیگر دیر شده بود و فایده ای نداشت. 
  این شکست ها چه تأثیری در روند جریان اصلاح طلب به 

وجود آورد؟
اجماعی که در دور دوم انتخابات ریاست جمهوری سال84 ایجاد شد و 
نتیجه ای که در نهایت در انتخابات حاصل شد سبب شد که اصلاح طلبان 
در انتخابات سال1388به صورت اجماعی وارد انتخابات شوند. تجربه 
تاریخی نشان می دهد که هر زمان جریان اصلاحات به صورت اجماعی 
حرکت کرده و تصمیم گرفته نتیجه بهتری به دست آورده است. حرکات 
انفرادی و تک روی همواره محکوم به شکست بوده است. به همین دلیل 
پس از این اتفاقات اصلاح طلبان تصمیم گرفتند به صورت جبهه ای 
عمل کنند. در قانون احزاب نیز به این نکته 
اشاره شده که احزاب می توانند به صورت جبهه 
عمل کنند. رویکرد اجماعی و حضور جبهه ای 
در انتخابات باعث شد که اصلاح طلبان در 
انتخابات ریاست جمهوری سال92 موفق 
شوند و با حمایت از آقای روحانی در انتخابات 
به پیروزی دست پیدا کنند. این وضعیت در 
انتخابات مجلس در سال1394 نیز وجود 
داشت و دو سال بعد در انتخابات1396 نیز 
دوباره تکرار شد. حرکت جبهه ای اصلاح طلبان 
در شرایط کنونی نیز ادامه دارد. امروز جبهه 
اصلاح طلبان از ترکیب احزاب اصلاح طلب 
تشکیل شده است که به صورت جبهه ای عمل 
می کنند. این احزاب نیز قانونی هستند و از 
وزارت کشور مجوز فعالیت دارند. در شرایط 
کنونی در جبهه اصلاحات27 حزب وجود 
دارد که به صورت قانونی فعالیت می کنند. از 
سوی دیگر15 نفر نیز به صورت حقیقی حضور 
دارند. این ترکیب برای تصمیم گیری درباره 
انتخابات1400 به وجودآمد و قرار بود بعد از این انتخابات این جبهه 
منحل شود. با این وجود این اتفاق رخ نداد و در شرایط کنونی نیز این 
جبهه ادامه پیدا کرده است. این جبهه در مورد مسائل مختلف اعلام 
موضع می کند و با صدور بیانیه مواضع اصلاح طلبان را به صورت جبهه  ای 
اعلام می کند. ما هنوز یک تشکلی داریم که مواضع اصلاح طلبان را 
نسبت به موضوعات مختلف اعلام کند. شرایط فضای سیاسی ایران 
به شکلی است که ماه های قبل از انتخابات از وضعیت تعیین کننده ای 
برخوردار است. این وضعیت به خصوص درباره انتخابات مجلس که در 
اسفندماه برگزار می شود وجود دارد. در انتخابات ریاست جمهوری به 
دلیل اینکه جنبه ملی دارد تحولات سیاسی سال منتهی به انتخابات 
حائز اهمیت است. نکته مهمی که در این زمینه وجود دارد این است که 
در هر انتخاباتی برخی متغیرها برای جریان های سیاسی قابل کنترل 

است و جریان های سیاسی می توانند روی آنها نظارت و کنترل داشته 
باشند. از سوی دیگر برخی متغیرها وجود دارد که خارج از حیطه 

جریان های سیاسی است و جریان های سیاسی کنترلی روی آن ندارند. 
  آیا جریان اصلاحات روی متغیرهایی که می توانسته کنترل 

داشته باشد در سال های اخیر موفق عمل کرده است؟
 در انتخابات ریاست جمهوری سال1400 این اتفاق رخ نداد و 

اصلاح طلبان سازوکاری تعیین کردند که هر کسی نمی توانست 
در انتخابات ثبت نام کند. شرایط به شکلی رقم خورد که هر کسی 
می خواست در انتخابات ثبت نام کند باید از فیلتری به نام جبهه 
اصلاحات عبور کند. شرایط نیز به شکلی بود که 10 حزب باید یک فرد 

را تأیید می کردند. اگر فردی از این مرحله 
عبور می کرد باید برنامه های خود را به جبهه 
ارائه می کرد و اگر جبهه برنامه های وی 
را تأیید می کرد باید دوسوم آرای اعضای 
جبهه را به دست می آورد. من با این رویکرد 
مخالف بودم. ما نباید کاندیداها را محدود 
کنیم. بهتر این بود که اجازه می دادیم هر 
کسی که تمایل داشت در انتخابات ثبت 
نام می کرد و پس از اینکه صلاحیت وی 
توسط شورای نگهبان تأیید می شد جبهه 
اصلاحات از وی برنامه می خواست و سپس 
درباره آن به جمع بندی نهایی دست پیدا 
می کرد. در مورد انتخابات مجلس نیز این 
وضعیت وجود دارد و این رویکرد نمی تواند 
اصلاح طلبان را به هدف خود برساند. من 

این کار را اشتباه می دانم و معتقدم نباید این رویکرد در آینده ادامه 
پیدا کند. متغیر کنترلی توسط جریان اصلاحات این بود که چهره های 
اصلاح طلب در انتخابات ثبت نام کنند. متغیر غیر کنترلی اما رویکردی 
بود که نهادهای نظارتی نسبت به رد صلاحیت چهره های اصلاح طلب در 
پیش گرفتند. نهادهای نظارتی صلاحیت اغلب چهره های اصلاح طلب 

را رد صلاحیت کردند. 
  رفتارشناسی جریان اصلاحات 
در درون و بیرون قدرت با هم متفاوت 
است. هنگامی که اصلاح طلبان در 
قدرت حضور دارند معمولا در ساحت 
را  سیاسی آرمان های اصلاح طلبی 
دنبال می کنند. این در حالی است 
که زمانی که در قدرت حضور ندارند 
تلاش می کنند در ساحت اجتماعی 
فعالیت کنند. با این وجود در طول یک 
سال گذشته اصلاح طلبان در عرصه 
اجتماعی نیز تأثیرگذار نبوده اند. چرا 

این اتفاق رخ داده است؟
فعالیت اجتماعی جریان های سیاسی سطوح مختلفی دارد. یکی 
از رویکردهایی که در سطح اجتماعی تأثیرگذار است اقدامات مدنی 
است که یکی از آنها تشکیل احزاب است که اصلاح طلبان این رویکرد را 
در سال های اخیر دنبال کرده اند. در سال های اخیر احزاب اصلاح طلب 

تلاش کرده اند فعالیت خود را در سطح استان ها افزایش بدهند و 
دغدغه های خود را دنبال کنند. احزاب اصلاح طلب برای فعالیت 
اجتماعی خود باید صدای مردم باشند و تلاش کنند دغدغه های مردم 
را پیگیری کنند. صدای مردم بودن نیز به معنای این است که مطالبات 
مردم را پیگیری کنند. این رویکرد نیز نیازمند 
داشتن رسانه است که در شرایط کنونی برخی 
رسانه های اصلاح طلب فعال هستند. با این 
وجود بسیاری از رسانه های اصلاح طلب به 
دلایل مختلف تعطیل شده اند. اتفاق دیگری 
که می تواند در این زمینه رخ بدهد برگزاری 
میتینگ سیاسی است. میتینگ سیاسی نیز نیاز 
به اجازه قانونی دارد. فضای سیاسی کشور به 
شکلی نیست که برای فعالیت های حزبی آماده 
باشد. ساختار حقوقی جمهوری اسلامی نیز 
ریاستی است و پارلمانی نیست. اگر چه پارلمان 
وجود دارد اما احزاب چندان نقشی در پارلمان 
ندارند. این در حالی است که در کشورهایی 
مانند عراق و ترکیه این وضعیت وجود ندارد و 
احزاب در پارلمان نقش تعیین کننده ای دارند. 
براساس قانون جمهوری اسلامی احزاب تشکل هایی هستند متشکل 
از اعضای حقیقی برای کسب قدرت و نقد قدرت. به عنوان مثال در 
انتخابات مجلس شورای اسلامی در سال1398 بیشتر کاندیداهای 
اصلاح طلب ردصلاحیت شدند. هنگامی که احزاب نمی توانند با 
تمام قوا در انتخابات مشارکت داشته باشند چگونه می توانند در 
قدرت و تصمیم گیری برای جامعه مشارکت 
داشته باشند؟ امروز ما با چنین شرایطی مواجه 

هستیم. 
  در چنین شرایطی اصلاح طلبان چگونه 
می توانند در فضای سیاسی و اجتماعی 

تأثیرگذار باشند؟
در شرایطی که فضا برای مشارکت احزاب 
برای  نیست  فراهم  قدرت  در  اصلاح طلب 
مشارکت احزاب جریان اصولگرایی باز است و 
این احزاب برنامه های خود را بدون مانع جلو 
می برند. در چنین شرایطی است که افرادی با 
رأی پایین وارد مجلس می شوند. قرار بر این بود 
که نماینده ای که وارد مجلس می شوند از حقوق مردم دفاع کند و زمینه 
حل مشکلات آنها را فراهم کند. این در حالی است که در عمل چنین 
اتفاقی رخ نمی دهد. شرایط امروز به شکلی است که راهی برای جریان 
اصلاحات و احزاب اصلاح طلب برای مطالبه گری درباره دغدغه های 

مردم به جز دادن بیانیه باقی نمانده است. 
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یــادداشــت
   نقدی بر عملکرد اصولگرایان 

در مجلس و شورای شهر

نقد و بررسی عملکرد جریان های سیاسی در هر کشوری 
خصوصا کشورهای توسعه یافته امری رایج در بین جناح های 
مختلف است. امروز جریان سیاسی حاکم بر اتمسفر ایران 
اصولگراست.  مدیران امروز در دستگاه های اجرایی، مقننه 
و شورای شهر روزگاری دولت روحانی و مجلس دهم را مورد 
نقد و بررسی خود قرار می دادند اما هم اکنون این جریان 
اصلاحات است که باید عملکرد اصولگرایان را مورد نقد 
و بررسی قرار دهد. در روزگاری نه چندان دور نمایندگان 
مجلس و منتقدان دولت روحانی ضمن نقد دولت، شعارهای 
اقتصادی سر می دادند و مرتبا و به صورت هفتگی و ماهانه 
فهرستی از افزایش قیمت ها اعلام می کردند اما اکنون هیچ 
خبری در مقابل گرانی ها و تورم افسارگسیخته نیست. اگر 
نطق های نمایندگان را هم مورد بررسی قرار دهیم صراحتا 
اعلام می کنند که دولت مانند تریلی در حرکت است. حال 
اینکه در برخی از مسائل اقتصادی تاکنون دستاورد چندانی 
حاصل نشده است.  اصولگرایان در شورای شهر نیز خوش 
ندرخشیدند، به طوری که می توان مدعی شد حتی نمی توانند 
پاسخگوی آرای در مقایسه با آرای میلیونی جریان اصلاحات 
در شورای پنجم باشند.  عملکرد اصولگرایان در شورای شهر 
حتی با شعارهای آنها که فعال کردن کارهای اجرایی در شهر 
بود فاصله دارد. هم اینک عملکرد یک ساله جریان اصولگرا در 
شورای شهر در مقایسه با سال آخر اصلاح طلبان قابل مقایسه 
نیست. طرح های عمرانی محلی که در شورای پنجم اساس 
توسعه محلات بود نیز متوقف شده است. در دوره شورای 
پنجم و خصوصا در سال آخر هر ماه یک ایستگاه مترو افتتاح 
می شد و اگر روال قبلی ادامه می یافت؛ اکنون اصولگرایان باید 
12 ایستگاه را در طول یک سال گذشته افتتاح می کردند.  در 
دوره گذشته بعد از15 سال طلسم خرید اتوبوس نو و استاندارد 
به شهر تهران با سیاست گذاری های شورای پنجم شکست و 
حدود250 اتوبوس به ناوگان شورای شهر اضافه شد و قرارداد 
خرید 500 اتوبوس نیز با پیگیری شهردار وقت تهران بسته شد 
اما بر اساس اخباری که شنیده می شود شورای ششم نتوانسته 
برای خرید این اتوبوس ها تامین منابع کند. امروز نشانی از 
راه اندازی پروژه های شهری نیست. حال اینکه در دوره قبل 
چندین پروژه همانند پروژه نجفی رستگار به رغم تحریم ها 
و شوک های ابتدایی کرونا آماده شد. حتی از بین نطق ها و 
تذکرات اعضای شورای ششم نیز می توان استنباط کرد که 
شورای شهر نتوانسته مسیر قبلی ایجاد درآمد پایدار در حوزه 
مالی را ادامه دهند، از این رو می توان مدعی شد اصولگرایان 
تا این لحظه در دو مجموعه مجلس شورای اسلامی و شورای 

شهر نتوانسته اند شعارهای خود را عملیاتی کنند. 

فـــــرارو
 پشت پرده مخالفت ها 
با احیای توافق هسته ای

اخباری که با کلید واژه توافق هسته ای و احیای برجام 
همراه هستند، تأکید می کنند که حرکت در مسیر توافق 
برجام بزودی به پایان می رسد و  امیدها به اینکه گره ای که از 
مدت ها پیش در کلاف پیچیده گفت وگو های احیای برجام 
باز شود، افزایش یافته است. قرن نو، نوشت؛  اما در این میانه 
عده ای خوش ندارند که برجام امضا شود، اما چرا؟ کشاکشی 
که در پشت پرده و از ابتدای گفت وگو های احیای برجام آغاز 
شده بود، با این خبر ها شکل تازه ای به خود گرفته است. 
مخالفان بیشتر در میان اصولگرایان جای دارند و این گروه 
بر این باورند که احیای برجام، هیچ ارزش افزوده سیاسی به 

دنبال ندارد. 
  مخالفان برجام در دولت های روحانی و رئیسی

در میان مخالفان احیای برجام نظرات مختلفی وجود دارد. 
یکی از این گروه ها، همان مخالفان دوره روحانی هستند که 
آن روز ها معتقد بودند که نتیجه امضای برجام در 20 دقیقه 
بهتر از آن نمی شود که ترامپ به خود اجازه دهد که آن را 
نادیده بگیرد. بسیاری از این مخالفان امروز نیز در مجلس 
یازدهم حضور دارند و نمی توانند سیاست یک بام و دو هوا 
داشته باشند، یعنی روزگاری بگویند برجام چنین و چنان 
بود و ظریف و تیم هسته ای روحانی به مردم ایران خیانت 
کرده اند و امروز با امضای آن مخالفتی نداشته باشند. حالا 
این گروه اگر با برجام موافقت کنند باید به مردم توضیح 
دهند در آن زمان چرا با آن مخالفت کردند و اکنون چه 
تغییری در احیای برجام ایجاد شده که نظر آنها تغییر کرده 
است. از جمله حسین نقوی حسینی فعال سیاسی اصولگرا 
و نماینده دوره هشتم، نهم و دهم مجلس، که می گوید؛ »اگر 
همه تحریم های ضدایرانی لغو نشود، حتی با پذیرش توافق بر 
سر احیای برجام مشکلی حل نخواهد شد.« این فعال سیاسی 
اصولگرا درباره انتقاد ها به عملکرد تیم مذاکره کننده ایرانی 
اظهار کرد: اتفاقا یکی از انتقاد های جدی حامیان دولت 
سیزدهم به تیم مذاکره کننده آن است که اغلب اعضای این 
تیم همان هایی هستند که زمان دولت قبل در این تیم حضور 
داشتند و همان ها مذاکره انجام می دهند و مسیر گفت وگو ها 

را دنبال می کنند. 
 کاسبان تحریم دلواپس شدند

حتی بعد از جراحی اقتصادی دولت، اثری از بهبودی در 
وضعیت بیمار اقتصاد و تورم در کشورمان دیده نمی شود 
و به نظر می رسد که احیای برجام می تواند، جان تازه ای به 
کالبد این اقتصاد بیمار بدمد. اما چنین شرایطی می تواند برای 
بسیاری که از گذشته با نام کاسبان تحریم مشهور شده اند 
نتایج خوبی نداشته و نان آنان را آجر می کند. علی ربیعی، 
سخنگوی دولت روحانی در توییتی در این باره نوشت: تا 
مذاکرات به نقطه حساسی می رسد، باز هم کاسبان تحریمم 

خوابگردهایی خود را از سر می گیرند. 
 مخالفت همیشگی با هرگونه توافق 

عده ای دیگر نیز اصولا به لحاظ عقیده و اصول بنیادی 
با توافق برجام مخالفند و آن را مسیری می دانند که منجر 
به وادادگی و شکست در برابر غرب شده و باعث انحراف در 
آرمان های انقلابی می شود. از منظر این گروه آمریکا مارخوش 
خط و خالی است که پوست خود را وِل می کند اما خوی خود 
را ول نمی کند. حسین شریعتمداری یکی از این افراد است. 
او اخیرا در مقاله ای در کیهان نوشت: تاکنون مذاکرات وین 
به هیچ نتیجه ای که تضمین کننده منافع ملی کشورمان و 
مخصوصاً تأمین کننده انتفاع اقتصادی ایران باشد، نرسیده 
است و مذاکرات درباره چهار محور اصلی، کماکان بی نتیجه 
مانده است. پادمان، لغو تحریم ها، تضمین آمریکا که تعهدات 
خود را نقض نمی کند و اجرای مرحله ای توافق که پیشنهاد 
-  بخوانید حیله-  آمریکاست و تیم هسته ای ایران با شناخت 
هوشمندانه ای که از حریف دارد، به شدت با آن مخالفت 
می ورزد. حسین صمصامی، اقتصاددان اصولگرا نیز در این 
باره می گوید: »اینکه می گویند برجام امضا نشود، تورم 
صعودی می شود، دروغ است برجام ابزار غرب برای از بین 

بردن اقتصاد ماست.«
 سکوت مذاکره کنندگان شکسته شود

چه بخواهیم و چه نخواهیم تصمیم گیری نهایی در مورد 
برجام در نهاد های عالی تصمیم گیری کشور که مقید به منافع 
ملی هستند صورت می گیرد، اما نباید از نظر دور داشت اکنون 
که به قولی ماهی پوست کنده شده و به دمش رسیده، مقامات 
و رسانه های غربی با پیش دستی و اعلام موافقت با پیش نویس 
توافق از بازی رسانه ای بهره برده و این هدف که ایران را مانع 
انجام توافق معرفی کنند، از مزایای توافق و هماهنگی در این 
باره سخن می گویند. این درحالی است که وظیفه رسانه ها و 
جریان های سیاسی که این بازی روانی حریف را درک کرده 
و به جای آنکه نظرات جناحی و گروهی خود را وارد میدان 
کنند، نظرات دست اندرکاران تصمیم گیری در این مذاکرات 
و دلایل ایران برای پافشاری بر نظرات خود را روشن کنند تا 
مردم دنیا بدانند که دلایل این پافشاری ها چیست. به عنوان 
مثال به طور قطع تیم مذاکره می داند که 2 بار گزیده شدن 
از یک سوراخ، تصمیمی عاقلانه نیست و از سوی دیگر طرف 
مقابل نیز باید برای افکار عمومی شرح دهد که چرا برای نیات  
خیر خود حاضر نیست به ایران تضمین بدهد و اصرار دارد 
تحریم های اصلی باقی بماند. به ویژه اینکه ممکن است در 
سال 1403/ 2025 یک دولت جمهوری خواه در کاخ سفید بر 
سر کار  آید و باز هم از این توافق خارج شود. از جمله مواردی 
که اینک مطرح است طرح دوباره موضوع )PMD( و مسائل 
پادمانی و مشکلات با آژانس، طرح مسائل فرابرجامی و... . از 
دیگر مسائلی است که باید مسئولان آن را برای افکار عمومی 
کشورمان روشن کنند تا مانع از فضا سازی های غربی ها شوند. 
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  پیش بینی شما در خصوص آینده روند دیپلماتیک برای 
احیای برجام چیست؟

آن چیزی که تا به امروز مشخص شده، این است که راه حل های 
جدیدی برای حل و فصل اختلافات ایران و آمریکا مطرح شده است و 
تقریبا تمامی طرف ها متن جدید پیشنهادی را پذیرفته اند. در این میان 
نیز آمریکا پذیرفته است که تضمین دهد که تا سال 2025 در برجام باقی 
بماند. شواهد و قرائن نشان می دهد که آمریکا قصد ندارد در کوتاه مدت 
در سه جبهه در جهان درگیر شود و به همین علت بعید به نظر می رسد تا 
ابتدای سال 2025 که بایدن قطعا رئیس جمهور است بار دیگر از توافق با 
ایران خارج شوند. باید توجه داشت که همه چیز به تحولات پس از توافق 
بستگی دارد و مشخصا آینده توافق احتمالی را مشخص می کند. ایران 

به هیچ وجه نمی خواهد زیر بار اتهامات و ادعاها در خصوص فعالیت 
هسته ای خود برود و به همین علت امروز تاکید دارد که آژانس پرونده 
ایران را مختومه کند تا بار دیگر تلاشی برای متهم و تحریم کردن ایران 
صورت نگیرد. گزارش های آژانس عملا تبدیل به بهانه ای شده بود تا در 

سال های اخیر ایران را زیر فشار قرار دهند و از 
این طریق به خواسته های خود برسند اما امروز 
ایران بر روی این مساله تاکید دارد و می خواهد 
تا تمامی اتهاماتی که در قالب مسائل سیاسی به 
ایران در حوزه فعالیت های هسته ای وارد شده 
است، مختومه شود. مشخصا اگر در این حوزه 
هم توافق حاصل شود می توان انتظار داشت که 
در روزهای آینده میان ایران و طرف های دیگر 
برجام توافق شکل گیرد و پس از آن به سمت 
لغو تحریم ها و عادی شدن وضعیت حرکت کرد. 
  تقابل اخیر چین و آمریکا پیرامون 
تایوان تا چه میزان بر تحولات اخیر برجامی 

اثرگذار بود؟
به زعم آمریکایی ها چین هم چالش بزرگی 
است. مدت  هاست که منابع مختلف آمریکایی و 
محافل سیاسی هشدار داده اند که چین چالشی 
پیش رو است و آمریکا نباید اجازه دهد که چین 
قد علم کند یا اینکه بتواند منافع آمریکا را زیر 
سوال ببرد و مخدوش کند. این است که بخشی از 
نیروهایشان را به آسیای جنوب شرقی بردند و این 
قضیه ای که چندی پیش اتفاق افتاده برنامه ریزی 
کردند. مساله به چالش کشیدن چین است و 

آزمایشی است که آمریکایی ها با نشان دادن قدرت خود، سعی کردند 
به رغم همه هشدارهایی که چین داده است به آن منطقه و تایوان بیایند و 
رئیس مجلس شان را به تایوان بفرستند و نشان دهند که به رغم نارضایتی 
چینی ها ما کار خود را انجام می دهیم. تحت عنوان حمایت از دموکراسی 
یا اینکه یک چین تایپه مستقل و یا یک تایوان مستقل وجود داشته 
باشد و در واقع آمریکا چین را به چالش کشیده و تا آنجا پیش رفته اند که 
چین بارها تاکید کرد که کار شما بازی با آتش است ولی آمریکایی ها با 
یک نمایش قدرت سعی کردند که مقام سیاسی را به چین تایپه ببرند و 

چین هم جز اینکه رزمایشی انجام دهد و به گونه  ای محاصره ای داشته 
باشد و یک مانور نظامی انجام دهد، عکس العملی به نیروهای آمریکایی 
نشان نداده است. چین هنوز به اوج قدرت خود نرسیده و هنوز از نظر 
اقتصادی راه توسعه را پیش می برد و این توانسته چین را به پیشرفت 
اقتصادی برساند و به عنوان قله دوم اقتصادی 
دنیا معرفی کند ولی از نظر نظامی هنوز چین 
کار دارد تا بتواند با قدرت نظامی آمریکا هم 
وزن شود و خود چینی ها این را می دانند. 
بنابراین از نظر کاربرد نیروی نظامی چین هنوز 
محافظه  کار است. یعنی هنوز خواهان یک 
تنش رسمی و در سطح بالا و یا درگیری نظامی 
در سطوحی بالا و فراگیر نیست اما با این وجود 
ذهن سیاستمداران آمریکایی را مشغول کرده و 
سبب شده تا کمتر در خاورمیانه و اطراف ایران 
حاضر شوند و در این عرصه تنش آفرینی کنند. 
آمریکا برای تمرکز بر چین امروز تمایل دارد 
تا برجام احیا شود و این بهترین گزینه برای 

آمریکاست. 
  تاکید ایران بر حل مسائل پادمانی 
با چه اهدافی در دستور کار قرار گرفته 

است؟
مشخصا ایران نمی خواهد ابزار و اهرم فشار 
در اختیار طرف های دیگر برجام و به خصوص 
آمریکا باشد. ایران تلاش می کند تا سوءاستفاده 
از مکانیزم ماشه که در برجام قید شده است را 
خنثی کند تا بار دیگر در تنگنا قرار نگیرد. ایران 
امروز در غنی سازی پیشرفت زیادی کرده و می تواند زیر نظر آژانس 
نیاز های کشور از جمله نیاز به سوخت را مرتفع کند. می توان برای این 
شرایط سناریو هایی پیش بینی کرد مثلا ایران نظارت های اضافی را 
بپذیرد. یعنی ایران همکاری های بیشتری با آژانس بین المللی انرژی اتمی 
داشته باشد ولی ایران در واکنش به قطعنامه اخیر مانیتورهای آژانس و 
ابزار نظارتی آژانس را خاموش کرده است و این ها مسائلی است که به 
صورت عکس العمل نشان داده می شود ولی ایران به همکاری خود ادامه 
می دهد و کلا با آژانس قطع رابطه نمی کند. چنین فشارهایی نمی تواند 

تغییری قطعی در مواضع طرفین ایجاد کند. پیش بینی من اینچنین 
است و سناریوهای سخت و وحشتناک و خطرناکی در پیش رو نخواهد 
بود. نه ایران خواستار چنین شرایطی است و نه اینکه اروپا و آمریکا 
خواهان ایجاد چنین تنشی در مقطع فعلی هستند. امروز غرب و به ویژه 

اروپا متقاضی انرژی حوزه خلیج فارس هستند 
و برای تامین امنیت اقتصادی خود به این انرژی 
نیازمند هستند و ایران در این خصوص بازیگری 
کلیدی است بنابراین اگر ایران بخواهد تنش 
زدایی کند و با غرب و با آمریکا سیاست مدارا 
را در پیش بگیرد شکی نیست که آن ها خواهان 
این موضع خواهند بود. اگر تنش ها کم شود و 
سرمایه گذاری ها آغاز شود در حوزه نفت و گاز 
ایران سرمایه گذاری های جدیدی ایجاد می شود 
و می توان پیش بینی کرد که کمبود ها ظرف 
شش ماه جبران شود و منابع گازی و نفتی ایران 
که مورد نیاز غرب است آماده بهره برداری شوند. 
  احیای توافق در این برهه زمانی چه 
دستاوردهای جانبی می تواند برای ایران 

داشته باشد؟
مشخصا ایران نمی خواهد برخی اختلافات 
گذشته بار دیگر زنده شوند و تلاش می کند تا 
تنش ها را به حداقل برساند. در همین زمینه 
تلاش می کند تا با کشورهای منطقه نیز رابطه 

خوبی برقرار کند. مشخصا در همین راستا برجام سبب می شود تا ائتلاف 
عبری عربی علیه ایران نیز خنثی شود و کشورهای عربی نیز کمتر علیه 
ایران جوسازی خواهند کرد. باید توجه داشت که اگر بخواهیم از روابط 
با چین و روسیه و سایر کشورهای منطقه خاورمیانه بهره کافی ببریم 
باید تنش زدایی را تا سطوح دیگری گسترش بدهیم. اگر برجام به 
نتیجه ای برسد و فواید آن نصیب ملت ایران بشود موجب گسترش دایره 
تنش زدایی خواهد شد و به این صورت نیست که برعکس اتفاق بیفتد. 
وقتی تنش و چالشی با غرب وجود دارد، این مشکلات حتی به روابط ما 
با عراق نیز کشیده می شود و در روابط ایران با پاکستان و هند نیز تاثیر 

دارد. از این رو ذوب شدن یخ ها بین ایران و غرب که هنوز نفوذ مالی 
و اقتصادی فراوانی در دنیا دارند موجب می شود یخ ارتباط با 

سایر کشورها نیز ذوب شود و خواه ناخواه نتیجه مطلوب به دست می آید 
و پیشروی می کند. امروز وضعیت به گونه ای است که کشورها باید با هم 
همکاری داشته باشند. این موضوع در بیان مسئولان و مقامات عالی رتبه 
ایران نیز دیده می شود که می گویند باید تعاملات با دنیا را گسترش داد. 
  پس از رسیدن به توافق احتمالی ممکن است اختلافات 

جدیدی شکل گیرد؟
اصول کلی غربی هاست که امروزه بیشتر در این جهت حرکت می کنند 
یعنی می گویند ایران نباید به قدرت تبدیل شود و اصل این است که ایران 
در همین چارچوب باقی بماند و با غرب تعامل داشته باشد. این موارد تا 
حدودی در برجام دیده شده است تا ایران را در حوزه تکنولوژی هسته ای 
کنترل کنند و باب دوستی و مراوده با ایران را باز کنند و این نگاه نه تنها 
منافع اقتصادی دارد بلکه تنش ها را کم می کند و در مسائل منطقه نیز 
دیر یا زود ایران با توجه به وضعیت اقتصادی خود به این نتیجه می رسد 
که در منطقه مشارکت بیشتری داشته باشد و با 
کشورهایی همچون عربستان و کشورهای عربی 
حوزه خلیج فارس به نوعی توافق جمعی برسند 
و امنیت منطقه حفظ شود و ایران سهم خود را 
در امنیت منطقه داشته باشد و در مذاکرات همه 
جانبه مربوط به منطقه شرکت کند. در صورت 
بهبود روابط ایران و عربستان این احتمال وجود 
دارد که باب چنین گفت وگوهایی در مورد 

امنیت منطقه در این سطح باز شود. 

 علی اصغر زرگر در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

آمریکا قطعا تا سال 2025 در برجام می ماند
     ایران می خواهد سوءاستفاده از مکانیزم ماشه را خنثی کند                     بهترین گزینه برای آمریکا برجام است

سیدمحمودمیرلوحی
فعال سیاسی اصلاح طلب

   عکس:  آرمان ملی / حجت   سپهوند                                        

متغیر کنترلی توسط 
جریان اصلاحات این بود 
که چهره های اصلاح طلب 
در انتخابات ثبت نام 
کنند. متغیر غیرکنترلی 
اما رویکردی بود که 
نهادهای نظارتی نسبت 
به رد صلاحیت چهره های 
اصلاح طلب در پیش 
گرفتند 

شرایط امروز به 
شکلی است که راهی 
برای جریان اصلاحات 
و احزاب اصلاح طلب 
برای مطالبه گری درباره 
دغدغه های مردم به جز 
دادن بیانیه باقی نمانده 
است

تجربه تاریخی نشان 
می دهد که هر زمان جریان 
اصلاحات به صورت 
اجماعی حرکت کرده و 
تصمیم گرفته نتیجه 
بهتری به دست آورده 
است. حرکات انفرادی و 
تک روی همواره محکوم 
به شکست بوده است. به 
همین دلیل اصلاح طلبان 
تصمیم گرفته اند به 
صورت جبهه ای عمل 
کنند

مدت  هاست که منابع 
مختلف آمریکایی و محافل 
سیاسی هشدار داده اند که 
چین چالشی پیش رو است 
و آمریکا نباید اجازه دهد 
که چین قد علم کند یا اینکه 
بتواند منافع آمریکا را 
زیر سوال ببرد و مخدوش 
کند. این است که بخشی از 
نیروهایشان را به آسیای 
جنوب شرقی بردند و این 
قضیه ای که چندی پیش 
اتفاق افتاده برنامه ریزی 
کرده اند

مشخصا ایران 
نمی خواهد برخی 
اختلافات گذشته بار 
دیگر زنده شوند و تلاش 
می کند تا تنش ها را به 
حداقل برساند. در همین 
زمینه تلاش می کند تا 
با کشورهای منطقه نیز 
رابطه خوبی برقرار کند. 
مشخصا در همین راستا 
برجام سبب می شود تا 
ائتلاف عبری عربی علیه 
ایران نیز خنثی شود و 
کشورهای عربی نیز کمتر 
علیه ایران جوسازی 
خواهند کرد

فرمانده سپاه : 
 دوباره می خواستند شهید همدانی را

 ترور کنند
چند روز قبل بیانیه یکی از محصوران سال 88 منتشر 
شد که واکنش های زیادی به دنبال داشت.  عباس عبدی در 
توییتی نسبت به بیانیه میرحسین موسوی واکنش نشان داد و 
نوشت: »می پرسند درباره متن »موسوی« چرا نظر نمی دهم؟ 
اصلاح طلبان با مجموعه ای از تناقضات وارد 88 شدند و شد 
آنچه که نباید می شد. در دی 87 مفصل پیامدهای این وضعیت 
را تقدیم شان کردم البته وقعی ننهادند. از 88 تاکنون غرق 
در این تناقضات پایان ناپذیرند و اکنون نمی دانند چه باید 
کنند. خرداد 1400 آخرین حلقه این تناقضات را دیدیم. نامه 
موسوی تیز بازتابی است از آن تناقضات. به فضای کنونی نگاه 
کنید هر کس فحش دهد و تندش کند یک گام جلوتر است 
خوشبختانه فضای واقعی عاری از این است.« عبدا... گنجی 
هم نوشت: » مشکل اصلی موسوی وابستگی به دشمن نیست، 
مشکل بسیاری دیگری نیز هست. اسلام روشنفکری وقتی با کم 
ظرفیتی عجین شد همین خواهد شد و اگر با قدگیری ممزوج 
شود مانند بنزینی است که ظرف خود را منفجر می کند. بارها 
نوشته ام که روشنفکر نمی تواند و نباید سیاست مدار باشد و 
موسوی از اول انقلاب اشتباهی آمد و اشتباهی می رود.« روز 
گذشته هم حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران با حضور 
در منزل سردار سرافراز و پرافتخار سرلشکر پاسدار حسین 
همدانی با خانواده وی دیدار و گفت وگو کرد. سرلشکر حسین 
سلامی با اشاره به مشاهده نصب تمثال های پر شمار سردار 
حسین همدانی در فضا و محیط شهر تهران پس از جسارت اخیر 
به وی که زینت بخش پایتخت ایران اسلامی شده است، گفت: 
در پی اهانت اخیر یکی از سردمداران فتنه سال 88 به ساحت 
شریف این شهید ارجمند الحمدا... فضای شهر به گونه ای معنادار 
متوجه این شهید عزیز شده است و انگار شهید همدانی دوباره 
شهید شده و برای وی یک درخشش و طلوع جدیدی رقم 
خورده است. وی افزود: واقعا احساسم این بود که شهید همدانی 
دوباره با همان طراوت و تازگی به شهادت رسیده اند، الحمدا... در 
فضای مجازی و هیات ها نیز نام، یاد و خاطرات این شهید بزرگوار 
برجسته تر و کرامت، بزرگواری، عظمت و عزت با شکوه و مثال 
زدنی او در دیدگان همه به ویژه بدخواهان قرار گرفت. سرلشکر 
سلامی با تاکید بر اینکه نام و یاد شهید همدانی به ملت ایران 
قوت و قدرت می دهد، به ضرب المثل  عدو سبب خیر شود، اگر 
خدا خواهد.  وی اشاره و خاطرنشان کرد: در ماجرای اخیر شاهد 
مصداق این ضرب المثل بودیم و عناصر مطالبه گر انقلاب که 
ضربات بزرگی را به انقلاب از جمله در فتنه سال 88 زدند، دوباره 
می خواستند شهید همدانی را ترور کنند. اما با هوشمندی مردم 
نتیجه ای نگرفتند. وی افزود: آنها می خواهند شهدا را ترور کنند، 
اما نتیجه ای معکوس می گیرند و عزت و عظمت شهید مجددا 
اوج می گیرد و در صحنه اخیر دیدیم که قلب ها دوباره متوجه 
شهید همدانی شدند. سیدعباس عراقچی در توییتی نوشت: 
 سیاست های منطقه ای ایران در دو عرصه میدان و دیپلماسی، 
امنیت، عزت و اقتدار برای کشور به ارمغان آورده است. سرداران 
و سربازانی  که در نبرد با جنایتکاران داعش جان خود را فدای 

امنیت ایران کرده اند تا ابد مایه افتخار هستند. 

نگــــاه

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در پیش بینی نتیجه 
مذاکرات وین اظهار داشت: در بیانیه ای که سه کشور 
اروپایی صادر کردند، تاکید شده بود که آخرین 
پیشنهادات است که مطرح می کنند و اگر دولت ایران 
این را پیشنهادات را نپذیرد ادامه گفت وگوها به تاخیر 
خواهد افتاد یا ملغی خواهد شد. علی بیگدلی گفت: از 
سوی دیگر این روزها شاهد هستیم که برخی نهادهای 
اثرگذار در مذاکرات مانند شورای عالی امنیت ملی 
تاکید دارند که ایران هم باید تصمیم بگیرد و اینگونه 
نیست که تصمیم گیری تنها با دولت های غربی باشد. 
وی افزود: این احتمال وجود دارد که در آینده نزدیک 
دور جدیدی از مذاکرات آغاز شود که البته بستگی به 
این دارد که آیا ایران تجدیدنظری در خواسته های 
خود بکند یا نه. ایران در مذاکرات 2 خواسته را مطرح 
کرده که با چالش هایی همراه شده است. بیگدلی ادامه 
داد: اول اینکه همه تحریم ها برداشته شود که پیشنهاد 
سنگینی برای آمریکایی ها بود. بایدن بخشی از 
تحریم ها را از روی دوش ایران برداشت و ایران توانست 
تا حدودی نفتش را صادر کند ولی تحریم های اساسی 

هنوز پابرجاست. این کارشناس مسائل بین الملل 
بیان کرد: از سوی دیگر ایران درخواست کرده مسائل 
پادمانی با آژانس حل و فصل شود و پرونده سایت های 
مورد سوال آژانس بسته شود و به غنی سازی های 
انجام شده کاری نداشته باشد. به هرحال غنی سازی 
ایران در حال حاضر به سطحی رسیده که غربی ها را 
نگران کرده و باید این مساله حل و فصل شود تا بخشی 
از اختلافات کنار زده شود. بیگدلی عنوان کرد: ایران 
خواهان این است که مذاکرات دوباره ادامه پیدا کند. 
ایران می خواهد از زیر نظر آژانس رها شود و دیگر به 
تعهدات سال 2015 برنگردد)یعنی برجامی که زمان 
اوباما به امضا رسید(. آژانس یک سازمان مستقل فنی 
محسوب می شود. اگرچه از نظر سازمانی زیر نظر 
سازمان ملل متحد است ولی خودش به تنهایی از یک 
استقلالی برخوردار است. این استاد دانشگاه تصریح 
کرد: مشکلات ایران با آژانس و غربی ها مخصوصا 
آمریکا زیاد است که یک مقدار را گردن این می اندازند 
که ترامپ مقصر اصلی بود که در سال 2018 از برجام 

بیرون آمد و برجام را نقض کرد. 

 علی بیگدلی: 

 این احتمال وجود دارد که دور جدیدی
 از مذاکرات آغاز شود

»آرمان ملی«-  احسان انصاری: آیا اصلاح طلبان نسبت به آرمان های اصلاحی بی تفاوت شده اند و یا شرایط تطبیق خود با تحولات اجتماعی و سیاسی را از دست داده اند؟ چرا فعالیت 
اصلاح طلبان در بیرون از قدرت بیشتر رنگ و بوی بی تفاوتی و ناتوانی به خود گرفته است؟موانع بیرونی به چه میزان اجازه تحقق برنامه های اصلاحی را نمی دهد؟ برنامه اصلاح طلبان 
برای شرایط امروز جامعه چیست؟ »آرمان ملی« برای پاسخ به این سوالات با علی صوفی، وزیر تعاون دولت اصلاحات و فعال سیاسی اصلاح طلب گفت وگو کرده است. صوفی معتقد 
است: » براساس قانون اساسی جمهوری اسلامی احزاب تشکل هایی هستند متشکل از اعضای حقیقی برای کسب قدرت و نقد قدرت. با این وجود برخی احزاب نمی توانند در زمینه 
مشارکت در قدرت نقش داشته باشند. به عنوان مثال در انتخابات مجلس شورای اسلامی در سال1398 بیشتر کاندیداهای اصلاح طلب ردصلاحیت شدند. هنگامی که احزاب 
نمی توانند با تمام قوا در انتخابات مشارکت داشته باشند چگونه می توانند در قدرت و تصمیم گیری برای جامعه مشارکت داشته باشند؟ امروز ما با چنین شرایطی مواجه هستیم.« 

در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

    راهی برای اصلاح طلبان به جز بیانیه دادن باقی نمانده است              روند اعلام کاندیدا در جبهه اصلاح طلبان اشتباه بود               فضای سیاسی کشور برای فعالیت احزاب مناسب نیست           
    اصلاح طلبان هر زمان اجماعی حرکت کردند نتیجه بهتری به دست آوردند                           پس از دوم خرداد76 احزاب گمان می کردند می توانند در مقابل هم عرض اندام کنند

 علی صوفی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

احزاب اصلاح طلب باید صدای مردم باشند

آرمان ملی- پورحسین: برخی منابع خبری عنوان کرده اند 
که ایران در حال بررسی اطمینان آور بودن پیشنهاد اروپا 
در سه حوزه پادمان، تحریم و تضمین است. ایران در حال 
بررسی پیشنهادهای دریافتی است تا نسبت به تامین 
اطمینان حاصل کند. یک دیپلمات  خواسته  های خود 
اروپایی نیز اظهار کرد که اتحادیه اروپا در مورد موضوع 
پادمان پیشنهادهایی ارائه کرده است، اما آن چنان که از 
گفته دیپلمات ایرانی برمی آید، این پیشنهاد باید برای ایران 
از یکسو اطمینان آور باشد و از سوی دیگر همه موضوعات 
مورد بحث در وین را در بربگیرد. آخرین دور از گفت وگوها 
برای رفع تحریم ها، در حالی هفته گذشته در وین به پایان 
رسید که ایران اعلام کرده بود در مورد ادعاهای سیاسی 
مرتبط با مسائل پادمانی، تحریم ها و همچنین تضمین معتبر، 
گفت وگو خواهد کرد. در همین حال معاون سیاسی دفتر 
رئیس جمهوری ایران نیز با اشاره به گفت وگوهای اخیر 
 رئیس جمهوری با چند تن از رهبران ۴+1 اعلام کرد که در همه 
گفت وگوهای تلفنی رئیسی با رؤسای جمهور فرانسه، روسیه 
و چین، موضع قاطع ایشان این بود که فقط زمانی که ادعاهای 
پادمانی حل و فصل و بسته شود، توافق نهایی قابل دست یافتن 
است. در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی 
با علی اصغر زرگر، تحلیلگر ارشد روابط بین الملل داشته است 

که در ادامه می خوانید. 


